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V sobotu 7. února 2015 se sešla královská družina krále 
Míry z Čermákova s dalšími účastníky, aby společně vy-
tvořili masopustní průvod a v masopustním veselí pak 
všichni prošli naši obec. V  průvodu kromě královské 
rodiny s  písařem nechyběli medvěd s  medvědářem a   
smrtka, ty byly dokonce dvě, aby všechno stihly. V prů-
vodu byli také bílá paní, andílci větší a  menší, kráva 
chodící po zadních, ovčák s ovečkou, rytíř, zdravotnic-
ký personál, hasič ve výslužbě, okounějící selky a další. 

Po nezbytném focení se masopustní průvod cca 
v 9.30 vydal trasou od hasičské zbrojnice do Brodu, pak 
horní cestou kolem okálů k silnici na Dolní Čermnou, 
zpět po staré cestě kolem školky ke škole, po cestě nad 
kostelem k silnici a po ní k Jarkovské vile, zpět horní 
starou cestou k  Bohouši Duškovi, který průvodu při-
pravil teplé občerstvení. Po vítané pauze k nabrání sil 
se průvod vydal k bytovkám a dále na Stežník. Konečně 
cestou kolem koupaliště průvod v cca 18 hodin zakon-
čil svoji trasu v hasičské klubovně s následným poseze-
ním a společně zpívanými lidovkami.

Velké poděkování patří harmonikáři Zdeňku Be-
ranovi z Horních Heřmanic, jehož písničky, stejně jako 
minulý rok, provázely po celou dobu masopustní prů-
vod a vytvářely tak atmosféru, která k masopustu patří.

Král uložil, písař zapsal a kasír do masopustní po-
kladnice vybral masopustní daně v celkové výši cca 8,5 
tisíce korun. Za veškeré finanční příspěvky všem veli-
ce děkujeme, k výtěžku masopustu přidáme ze sborové 
pokladny ještě asi 4 tisíce korun a zakoupíme dnes již 
objednané dětské sportovní dresy pro hasičský sport. 
Děti se na nové dresy již velmi těší a pochlubí se jimi 
fotkou do některého z dalších čísel zpravodaje.

Ještě jednou všem děkujeme za podporu a těšíme 
se společně s  vámi na další ročník čermenského ma-
sopustu.

V Horní Čermné 9. 3. 2015, SDH Horní Čermná
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Koníčky: knihy, jídlo, hudba
Jak ses vlastně stal členem České 
filharmonie? 
Členem České filharmonie nejsem. 
Jsem členem Orchestrální akade-
mie České filharmonie. Jedná se 
o projekt pro studenty do 26 let, kte-
rý trvá dva roky, a vybírá se do něho 
na základě konkurzu. Každý hráč 
si připraví nějakou přednesovou 
skladbu a k tomu musí zahrát pře-
depsaný výběr těžších částí skladeb, 
které se v  orchestrech často hrají. 
Účast v  Orchestrální akademii pro 
mě znamená, že s filharmonií hraju 
jeden program za měsíc (to jsou 3 
koncerty za sebou), můžu jezdit na 
zájezdy do různých zemí. Je to pro 
mě obrovská zkušenost a  příleži-
tost přiučit se od profesionálních 
orchestrálních hráčů. Zároveň je to 
pro mě i přivýdělek. 
S filharmonií ses podíval napří-
klad do USA. Kde všude jste hrá-
li? Jednalo se o nějaká speciální 
místa či události?
Hráli jsme celkem na jedenácti mís-
tech. Například Costa Mesa, Davis, 
Santa Barbara, pak také Fairfax, 
Purchase, New York a  Washing-
ton. Myslím, že pro všechny členy 
orchestru bylo speciálním místem 
Carnegie Hall v  New Yorku. Je to 
jedna z  nejproslulejších koncert-
ních síní na světě. Místo, kde v roce 

1893 premiéroval Antonín Dvořák 
slavnou Novosvětskou symfonii. 
Tu jsme tam na koncertě také hráli. 
I proto to byl neuvěřitelný zážitek. 
Speciální událost byla o den později 
(17. listopadu 2014) ve Washing-
tonu, kde jsme v  tamější Národní 
katedrále hráli koncert k  25. výro-
čí sametové revoluce a  k  3. výročí 
úmrtí Václava Havla. Zde byl pro 
mě největší zážitek úžasný energic-
ký proslov Madeleine Albrightové. 
Jak vypadá takový běžný den na 
zájezdu s Českou filharmonií?
Tím, že se skoro každý den hraje ně-
kde jinde, hodně se přejíždí. Takže 
běžný den vypadá třeba tak, že do-
poledne je přejezd z jednoho hote-
lu do hotelu v jiném městě. Když je 
přejezd delší, je cestou zastávka na 
oběd. Odpoledne bývá volno. Večer 
je generální zkouška a poté koncert. 
Další den totéž. Na delších zájez-
dech bývá i pár úplně volných dnů. 
Někdy si i odpoledne před koncer-
tem stihneme zahrát třeba fotbal. 
Bohužel není na zájezdech moc 
příležitostí cvičit na nástroj, proto-
že nástroje se převážejí speciálním 
kamionem z  jednoho koncertního 
sálu rovnou do dalšího. 
Měli jste možnost navštívit i něja-
ká jiná místa krom hotelu a kon-
certního sálu?
Ve volných dnech jsme stihli jít na 

zápas NHL a NBA. Většinou jsem 
si prošel město, ve kterém jsme 
zrovna bydleli. 
Liší se nějak zahraniční publikum 
od toho českého?
Třeba zrovna americké publikum 
se od českého dost liší. České pub-
likum mívá dlouhé potlesky. Stan-
ding ovation jen když to opravdu 
stojí za to. Americké publikum po 
skončení koncertu okamžitě vy-
skočí na nohy, všichni křičí bravo 
a tleskají jako o život. To ale trvá jen 
velmi krátkou chvíli. Jejich ovace 
jsou velmi intenzivní, ale o to kratší. 
V jakých dalších státech sis ještě 
zahrál?
S  různými soubory jsem si zahrál 
v Itálii, Švýcarsku, Německu, USA, 
na Slovensku a  na Ukrajině. Příští 
sezónu budu hrát v  Řecku, v  Číně 
a v Japonsku. 
Jaký je tvůj sen, kde by sis chtěl 
jednou zahrát?
Rád bych si zahrál třeba v Royal Al-
bert Hall v Londýně. Ale je spous-
ta míst, kam bych se rád podíval 
a  zahrál si tam. A  můj sen je živit 
se hudbou celý život, ať už to bude 
kdekoliv.
Děkuji za rozhovor a přeji co nejvíce 

koncertních zážitků
Pavlína Hajzlerová

Můj kamarád Matyáš Keller (19), 
který studuje Pražskou konzer-
vatoř, se v sedmé třídě rozhodl, 
že violoncello nebude pouze 
jeho koníček, ale i jeho budouc-
nost. Kromě cella ovládá ještě 
hru na klavír a kytaru, je členem 
několika uskupení a v loňském 
roce si zahrál s Českou filhar-
monií ve slavné Carnegie Hall 
v New Yorku.

Rozhovor

„Můj sen je živit se hudbou celý život, 
ať už to bude kdekoliv.“
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Hlavní cílem projektu „Kanaliza-
ce a ČOV Horní a Dolní Čermná“ 
bylo zajištění likvidace odpadních 
vod obyvatel uvedených obcí pod-
le zákona. Za likvidaci odpadních 
vod je zodpovědný každý občan, 
který je vytváří. Obce Horní a Dol-
ní Čermná prostřednictvím dobro-
volného svazku obcí Pod Bukovou 
horou tuto povinnost převzaly na 
sebe. Zajistily zpracování projektu, 
žádosti o dotaci, realizaci akce a za-
jišťují provoz celé infrastruktury. Je 
nutné uvést, že kdyby každá rodina 
měla zajistit vypouštění odpadních 
vod dle platného zákona, musela 
by investovat řádově desítky tisíc 
korun a  následně další prostředky 
do provozních nákladů. Dále by si 
musela zajišťovat povolení k vypou-
štění odpadních vod. Každý, kdo 
vypouští odpadní vody bez řádné-
ho povolení (zařízení), riskuje ne-
malé sankce ze strany vodoprávní-
ho úřadu. Průměrný roční náklad 
stočného činí na čtyřčlennou rodi-
nu cca 3.000,- Kč. Je zřejmé, že bez 
realizace této liniové stavby by se 
v  současné době nemohl plánovat 
další rozvoj obou obcí, opravovat 
místní komunikace atd. Zajištění 
provozu kanalizace je velice nároč-
nou činností. Obsluhu zajišťuje je-
den pracovník na hlavní pracovní 
poměr, jeden pracovník na vedlejší 
pracovní poměr a oprávněná osoba 
(garantuje provoz podle platné le-
gislativy). 

Hlavním provozním nákladem 
infrastruktury je spotřeba elektric-
ké energie, kterou nakupujeme, 
v rámci úspor, na komoditní burze. 
Dalším podstatným výdajem jsou 
mzdové náklady. V souvislosti s ve-
likostí infrastruktury je současný 
personální stav nezbytný z  hledis-
ka zajištění řádného provozu. Do-
volím si konstatovat, že je spíše na 

spodní hraně potřebnosti. Veškeré 
další výdaje jsou podrobně kontro-
lovány. U  některých položek, jako 
například fakturace stočného, by-
chom našli levnější řešení. Nemů-
žeme ho ovšem realizovat z důvodu 
dodržování podmínek poskytovate-
le dotace. 

Od spuštění provozu skonči-
lo přes všechna provedená opatře-
ní hospodaření vždy ve schodku. 
V roce 2012 cca 20.000,- Kč, v roce 
2013 cca 50.000,- Kč, v  loňském 
roce cca 40.000,- Kč. Z uvedeného 
vyplývá, že současné stočné nepo-
krývá náklady provozu. Jako daleko 
problémovější se ovšem jeví nut-
nost zřízení fondu obnovy, jehož 
vytváření vyplývá ze zákona. 

Provoz infrastruktury jsme po 
třech letech provozu podrobně vy-
hodnotili. Po pečlivém zvážení jsme 
se rozhodli požádat Statní fond ži-
votního prostředí o změnu modelu 
provozování z  modelu „obec pro-
vozuje sama“ na provozovatelský 
model (provoz odbornou firmou). 
Státní fond nám žádost schválil. 

Na podkladě získaných zkuše-
ností jsme přesvědčeni, že provozo-
vatel bude mít daleko lepší podmín-
ky k  udržitelnosti infrastruktury, 
včetně rozumného nastavení fondu 
obnovy a  stočného. Je zřejmé, že 
po vyhodnocení ekonomiky bude 
muset dojít k  dalšímu zdražení 
stočného. Tento postup je bohužel 
nevyhnutelný. Vzhledem k  ceně 
celé nové kanalizace je zřejmé, 
že kdybychom měli fond obnovy 
promítnout do ceny stočného my, 
nejednalo by se o  zdražení řádově 
v  korunách, ale desítkách korun. 
Stočné u  provozovatelů v  okolí je 
v současné době ve výši 40,– Kč za 
1 m3. V případě, že bychom situaci 
v dané chvíli neřešili, je jisté, že by 
se nám řešení tohoto problému za 

několik málo let řádně prodražilo. 
Osobně mohu slíbit, že uděláme vše 
proto, aby případné zdražení bylo 
v přijatelném rozsahu. 

V současné době se připravuje 
výběrové řízení na provozovatele. 
V případě, že půjde vše podle har-
monogramu, mělo by k předání in-
frastruktury provozovateli dojít ješ-
tě v  letošním roce. Majetek tvořící 
celou infrastrukturu zůstane nadále 
vlastnictvím DSO Pod Bukovou ho-
rou. 

Petr Šilar, předseda DSO PBH 

Milí čtenáři, 
chtěla bych vás informovat o ká-
cení stromů v areálu koupaliště. 
V letošním roce se počítá s roz-
sáhlejší údržbou zeleně. Sou-
časně s  prořezávkou keřů dojde 
i  ke kácení některých stromů. 
Kondice jednotlivých dřevin 
byla posouzena členy komise ži-
votního prostředí MgA. Karlem 
Balcarem a  Ing. Tomášem Va-
cenovským. Celkový stav areálu 
je zanedbaný. Bohužel finanční 
prostředky obce nemohou stačit 
na rekonstrukci bazénu. Budeme 
se ale snažit, abychom postupně 
areál vylepšovali, aby sloužil ke 
sportování, relaxaci a vzájemné-
mu setkávání.

 Na žádosti čtenářů vám 
budeme ve zpravodaji otiskovat 
usnesení z  veřejného zastupitel-
stva. Od začátku roku jsme měli 
3 veřejná zasedání – částečný vý-
pis jednotlivých usnesení najde-
te na další straně.

Krásné jarní dny přeje 
Hana Motlová, starostka



|5

USNESENÍ 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
rozpočtovou změnu obce č.4/2014.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje pří-
spěvek pro MAS Orlicko ve výši 10,– Kč/obyvatele 
k 1. 1. 2014. 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
příspěvek pro Mikroregion Severo-Lanškrounsko 
ve výši 80 Kč/obyvatele k 1. 1. 2015.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje po-
jistnou smlouvu č.51362040-16 na pojištění majet-
ku obce s Českou pojišťovnou ve výši 55 832,– Kč 
a pověřuje starostku obce Hanu Motlovou k  pode-
psání této smlouvy.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
smlouvu č.IP-12-2005826/VB/2 Horní Čermná 
344-1, p. Jirásek – nové OM o zřízení věcného bře-
mene mezi Obcí Horní Čermná a ČEZ Distribuce, 
a.s. zastoupená K energo, s.r.o. na p.p.č. 4003 v k.ú. 
Horní Čermná.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje kup-
ní smlouvu budoucí č.BKS/03/14/ Hd mezi VAK 
Jablonné nad Orlicí, a.s. a obcí Horní Čermná na 
odkup části parcely č. 830 v k.ú. Horní Čermná o  
výměře 55 m2. 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
bezúplatný převod parcely č. 4410 o výměře 23 m2 
v obci a v k.ú. Horní Čermná z vlastnictví obce 
Horní Čermná do vlastnictví Pardubického kraje.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná se seznámilo 
s podmínky výběrového řízení na pozici manažera 
Mikroregionu Severo-Lanškrounska.

USNESENÍ 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
rozpočet obce na rok 2015 dle vyvěšeného návrhu 
s úpravami a současně schvaluje výši neinvestičních 
příspěvků zřízeným příspěvkovým organizacím.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
záměr bezúplatného převodu pozemku označeného 
p.p.č. 4409 v obci a  v k.ú. Horní Čermná z vlastnic-
tví obce Horní Čermná do vlastnictví Pardubického 
kraje o výměře 33 m2.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
smlouvu o dílo mezi obcí Horní Čermná a Ing.
Petrem Novotným, kde předmětem díla je vypraco-
vání jednostupňové dokumentace na akci ,,Horní 
Čermná – Výstavba chodníku od obecního úřadu 
k základní škole“ za částku 77 700,– Kč bez DPH 
a pověřuje starostku obce k podepsání této smlou-
vy.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
smlouvu o centralizovaném zadávání, kde před-
mětem smlouvy jsou dodávky elektřiny nabízené 
a kupované na komoditních burzách a pověřuje 
starostku obce k podepsání této smlouvy.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
směrnici o poskytování cestovních náhrad. 

 » Smlouva o smlouvě budoucí mezi Obcí Horní 
Čermná a firmou VETLABFARM s.r.o. zastou-
penou MVDr. Ing. Martinem Matějíčkem Dolní 
Dobrouč na ukládání bioodpadů. Tento bod se 
přesouvá na příští jednání zastupitelstva obce.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
inventarizační zprávu za rok 2014.

USNESENÍ 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná neschvalu-
je smlouvu o smlouvě budoucí mezi Obcí Horní 
Čermná a firmou VETLABFARM s.r.o. zastou-
penou MVDr. Ing. Martinem Matějíčkem Dolní 
Dobrouč na ukládání bioodpadů.

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná neschvaluje 
podání žádosti o poskytnutí dotace na nákup kom-
postérů. 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje po-
dání žádosti o poskytnutí dotace na technický svoz 
bio odpadů: valník, nosič kontejnerů, kontejnery, 
štěpkovač. 

 » Zastupitelstvo obce Horní Čermná schvaluje 
poskytnutí neinvestičních dotací dle schváleného 
rozpočtu na r. 2015 těm fyzickým a právnickým 
osobám.
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je známo, že snížená konzumace po-
travin bez lepku je zdravá i  pro ty, 
kteří bezlepkovou dietu dodržovat 
nemusí. Lepek se v  těle chová jako 
lepidlo a zpomaluje funkci střev. Je-
diné potraviny, u kterých se nemusí 
hlídat obsah lepku, je ovoce a zeleni-
na - obojí lze konzumovat bez ome-
zení ve výběru.

Moc děkujeme za besedu, která 
zpestřila výuku prvouky v  1. třídě 
a byla poučná.

Eliška Vaníčková, tř. uč.

Dne 27. 5. 2015 od 16,00 – 17,00 
hodin se uskuteční v  mateřské 
škole v Horní Čermné zápis dětí 
na školní rok 2015-2016. Pokud 
máte zájem o  umístění dítěte 
v  jarních měsících 2016, musíte 
se již nyní dostavit. Na pozdější 
přihlášky nebude brán zřetel. 

Frková Eliška - ředitelka

Letos se opět konala soutěž v  SU-
DOKU ve Vysokém Mýtě pro zá-
kladní a  střední školy. Žáci základ-
ní školy v  Horní Čermné ani letos 
nezůstali bez úspěchu. Účastnily se 
žákyně z šesté, sedmé, osmé a devá-
té třídy. V první kategorii naši školu 
reprezentovala Pavla Kulhánková 
(6.tř.), Adéla Hricinová (6.tř.), Pavla 
Hricinová (6.tř.), Berenika Ročková 
(6.tř.) a Agáta Borková (7.tř). V dru-
hé kategorii soutěžila Markéta Hri-
cinová (8.tř.), Nela Křivohlávková 
(8.tř.), Kristýna Kyralová (9.tř.), Eliš-
ka Vaníčková (9.tř.) a  Daniela Ber-
ková (9.tř.). Soutěž spočívá v  tom, 
že každý soutěžící musí zvládnout 
vyřešit šest rébusů sudoku v co nej-
kratším čase. Každá žákyně soutěži-
la ve své kategorii jako jednotlivec 
a  navíc všechny tvořily družstvo 

V pondělí 23. 2. 2015 k nám do ma-
teřské školy zavítala lektorka Na-
dačního fondu Albert, který posky-
tuje celorepublikový program pro 
základní a mateřské školy.

Nese název Škola zdravé pět-
ky a je zaměřena na zdravý životní 
styl, především v  oblasti zdravého 
stravování. Lektorka zábavnou a in-
teraktivní formou seznámila děti 
s pěti základními zásadami zdravé-
ho stravování:
1. Jez zdravě
2. Nakupuj chytře
3. Pobav se při vaření
4. Buď čistotný
5. Hýbej se.
Progam byl doplněn chytlavými pí-
sničkami s pohybem a praktickými 
úkoly.

Dětem se to moc líbilo a snad 
si z toho něco odnesly.

Za mateřskou školu Horní Čermná 
Markéta Vávrová

25. února připravili manželé Janyš-
kovi pro žáčky 1. ročníku besedu 
s  ochutnávkou na téma „Změněné 
stravovací návyky při celiakii – tzv. 
bezlepkové dietě“.

Vysvětlili a ukázali jsme si, jak 
putuje potrava v  lidském těle. Po-
znávali jsme zrakem, čichem i chu-
tí potraviny – těstoviny s  lepkem 
a bez, knedlíky i řízečky. Měli jsme 
v  nabídce bezlepkové karbanátky, 
chleba, omáčku na těstoviny, líva-
nečky, banány v  čokoládě, muffiny 
i cereální tyčinky. Dětem připrave-
né jídlo moc chutnalo a  shodly se, 
že i když není v potravinách lepek, 
neubírá to na jejich chuti. Naopak 

v  kategorii základních škol. Mar-
kéta Hricinová získala třetí místo 
v kategorii osmých a devátých tříd. 
V této kategorii získala čtvrté místo 
Kristýna Kyralová, páté místo Eliš-
ka Vaníčková a deváté místo Dani-
ela Berková. I ostatní děvčata měla 
pěkná umístění. Celý tým získal 
první místo v  kategorii základních 
škol. Věřím, že se žákům naší školy 
bude dařit i v příštím ročníku této 
soutěže.

Ludmila Kroulíková

V čase, kdy počasí více a více připo-
míná jarní, a první kalendářem sta-
novený jarní den je za námi, si uvě-
domuji nezadržitelnost času. Druhé 
pololetí školního roku se rozběhlo 
naplno. V  měsíci dubnu nás čeká 
pedagogická rada a  třídní schůzky, 
žáky devátého ročníku přijímací 
zkoušky na střední školy. Pravidel-
nou přípravu jsme zahájili již na 
podzim, aby nás testy nezaskočily. 
V  únoru odstartovala okresní kola 
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Olympiád, kterých se pravidelně 
účastníme. Letos nás velmi potěšilo 
páté místo v  Olympiádě v  českém 
jazyce. Dosáhla ho žákyně osmého 
ročníku Aneta Pouková. Před ní se 
umístili žáci víceletých gymnázií, 
udělala nám tedy opravdu velkou 
radost.

Deváťáci prožívali svůj spole-
čenský debut na plese Unie rodičů, 
který se konal 14. 2. 2015. Ráda bych 
poděkovala UR za organizaci. Situ-

ace nebyla jednoduchá, mnozí z nás 
(včetně mě) podlehli chřipce, ale 
ti, co dorazili, si akci pochvalova-
li. Veškeré pořízené fotografie jsou 
k dispozici na webových stránkách 
školy, k dispozici je i video záznam. 
A  jak hodnotí ples žáci devátého 
ročníku? Zde jsou jejich postřehy:
Libuše Nežádalová: 
Už od konce září jsme s panem uči-
telem „probírali“ náš ples. Začátky 
byly velice těžké, sjednotit tolik ná-
zorů! Ale pak to najednou přišlo. 
Rozdělili jsme se bez dohadování do 
tanečních párů, v nichž jsme se roz-
houpali do tanečního kroku cha-cha. 
Plynuly dny, týdny a  my na konci 
ledna měli nacvičeno... Napadlo nás, 
co takhle ještě něco moderního? Vý-
sledek se dostavil už za čtrnáct dní! 
Kéž by nám šlo všechno takhle dobře 
a rychle!
Lucie Dušková: 
Z  našeho plesu jsem měla velký 
strach, ze začátku to nevypadalo 
dobře. Cvičili jsme cha-chu, samo-
zřejmě jsme se hádali, ale tak to je 
asi vždycky. Vše nasvědčovalo tomu, 
že budeme mít jen jeden tanec, pro-
tože kluci i holky řekli, že nic dalšího 
tancovat nebudou. Ale asi dva týdny 
před plesem jsme se rozhodli sestavit 

ještě jeden tanec. Udivilo mě, kolik 
spolužáků se nakonec rozhodlo na 
druhém tanci podílet. A  pak přišla 
chřipka a moje kamarádka nakonec 
tancovala s panem učitelem. Myslím 
si, že se nám ten ples vydařil. Setkat 
se s  přáteli, které vidím málokdy, 
bavit se s  nimi a  veselit, užít si ho 
s rodiči, je dobrá zkušenost do živo-
ta a jsem ráda, že jsme měli tu mož-
nost. Příprava byla sice celkem dost 
velká dřina a nebyla to vždy zábava, 
ale výsledek stál za to.
Michaela Nováková: 
Na ples jsem se těšila stejně jako 
ostatní, i když svou roli sehrála také 
nervozita. Myslím si, že jsme pilně 
nacvičovali. Čas utekl a  přišel den 
D. Návštěva kadeřnice, kosmetička, 
obléknout se a  hurá do sokolovny. 
Všichni jsme byli udiveni, jak nám 
to sluší, navzájem jsme se nepozná-
vali i  chválili. Zkusili jsme si tanec 
nanečisto a  měli jsme z  toho dobrý 
dojem. Nakonec čas utekl a už začali 
chodit lidé a my byli ještě víc nervóz-
ní a nervóznější. Když jsme šli tanco-
vat naostro, nic jsem nevnímala, jen 
hudbu a ono se to povedlo! Lidé tles-
kali a mně bylo líto, že to tak rychle 
uteklo.

D. Tkačíková, řed. školy
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Na místním obecním úřadě 10. 3., 
tak jako v mnoha českých i evrop-
ských městech v  tento den, vlála 
tibetská vlajka. Zastupitelé obce se 
tak rozhodli podpořit výzvu Spolku 
Lungta k vyvěšení vlajky.

Kampaň „Vlajka pro Tibet“ 
je mezinárodní kampaní – vznikla 
v  polovině 90. let v  západní Evro-
pě, v  České republice se k  ní při-
pojuje již od roku 1996 řada obcí, 
škol a  dalších institucí, každý rok 
se přidávají další. Stejně tak je tomu 
v  mnoha dalších zemích Evropy. 
Tato kampaň se stala jednou z nej-
významnějších akcí, které vyjadřují 
podporu ochraně lidských práv Ti-
beťanů, ale i dalších obyvatel Číny.

Proč zrovna 10. březen? Je to 
den, kdy bylo v roce 1959 potlače-
no povstání Tibeťanů proti čínské 
okupaci Tibetu. Toto povstání bylo 
násilně potlačeno armádou Čínské 
lidové republiky, zahynul při něm 
téměř milion Tibeťanů. Od té doby 
omezování svobody Tibeťanů ze 
strany Čínské lidové republiky stále 
trvá.

Vyvěšení vlajky je gestem soli-

darity; je projevem toho, že si uvě-
domujeme, že na mnoha místech 
světa – v Tibetu ale i ve spoustě ji-
ných zemích – žijí lidé v nesvobodě, 
válkách, chudobě a  základním ne-
dostatku; je vyřčením toho, že nám 
to není lhostejné.

Od tohoto gesta můžeme jít 
každý podle své vůle ještě dál. Je 
možné se o  situaci v  Tibetu infor-
movat např. skrze činnost organiza-
cí Most (http://protibet.cz/), Lungta 
(http://www.lungta.cz/). Je možné 
v  březnu navštívit v  některém ze 
30 českých měst Festival pro Tibet 
– v sousedním Lanškrouně se bude 
také konat.

Je možné být úplně praktický 
a připojit se k některému konkrét-
nímu projektu na podporu lidí ži-
jících v Tibetu – např. koupí učeb-
nic pro tamní školy (300,-Kč) nebo 
koupí kozy pro místní farmáře 
(900,-Kč). Oba tyto projekty je nyní 
možné podpořit přímo zde v Hor-
ní Čermné na evangelické faře, kde 
jsou k dispozici potřebné poukazy. 
O dalších konkrétních projektech je 
možné se dočíst opět na stránkách 
organizace Most.

Tereza Kellerová

17. 2. jsme se opět sešli na ma-
sopustním posezení, Ostatkách. 
V  opravené a  zateplené sokolovně 
se nám i našim hostům velice líbilo. 
Když se trochu ohlédneme zpět, tak 
podle zápisů v  kronice klubu, byly 
první Ostatky v  hostinci Krčma 
(1992). Protože sál v Krčmě byl po-
měrně malý a  hostů přibývalo, za-
čaly se Ostatky pořádat v sokolovně 
(1998). Několikrát se sešlo i 200 lidí, 
pro které bylo potřeba větších pro-
stor. Pořádání Ostatků nám vydrže-
lo dodnes. 

Výbor klubu, včetně všech 
ochotných členů, připravil pro po-
zvané hosty příjemné odpoledne. 
Pozvání přijali důchodci z  Petro-
vic, Dolní Čermné, Jablonného 
n. Orlicí, Bystřece, Výprachtic, H. 
Třešňovce, Lanškrouna a  místní. 
Platících hostů bylo 138 a obsluhu-
jícího personálu 33. Jako již tradič-
ně, nejvíce se všichni těší na pestrý 
program skládající se z  vtipných 
scének, hraných vtipů a  písniček. 
Na jevišti se jako účinkující objevili 
i členové klubu, kteří pamatují prv-
ní začátky v Krčmě. 

Další důležitou součástí ma-
sopustního posezení je pohoštění. 
Ve spolupráci se školní jídelnou 
byla připravena dvě jídla: kuře 
a guláš, obojí s chlebem a okurkou. 
Z občerstvení se podávala káva, čaj, 
koblihy, které zatím nikdy nechybě-
ly, dále pivo, víno, limonády a alko-
hol. Tombola byla zajištěna z  pří-
spěvků místních důchodců a  byla 
velice pestrá a bohatá. 

K  tanci a  poslechu hrála, již 
podesáté, oblíbená Svatebčanka. 
V  předcházejících letech to bývala 
kapela čermenských důchodců. Po-
tlesk, slova chvály a uznání od hos-
tů, jsou odměnou účinkujícím za 
námahu s přípravou, ale i závazkem 
pro příští Ostatky. 

Poděkování patří všem účin-
kujícím na jevišti. Ne každý má od-
vahu se pohybovat po jevišti a ještě 

bavit diváky. Dále je potřeba podě-
kovat všem, kteří ochotně pomohli 
se zajištěním pohoštění, tomboly, 
přípravou sálu. 

Poděkování patří i  obecnímu 
úřadu, který nám sokolovnu ochot-
ně půjčuje. 

Klub důchodců
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Než spatří diváci hotovou pohádku, 
uběhne zpravidla rok. Co ti loutkáři 
tak dlouho dělají? Ono to není tak 
jednoduché, vlastně se příprava po-
dobá skutečnému divadlu.

Tak nejdříve – co hrát? Hledá-
me ve starých textech, někteří pát-
rají na internetu. Staré texty bývají 
často mnohomluvné, s výrazy, kte-
ré se už neužívají a  dětem by byly 
nesrozumitelné. Takže čteme, škr-
táme, nahrazujeme, až je výsledek 
přijatelný a může se vytisknout scé-
nář.

Kulisy – ty snad zaberou nejví-
ce času. Použít se dají staré, ale veli-
ce často je musíme doplnit novými 
prvky a to se pak naši výtvarníci vy-
řádí. A pořád se vylepšuje, okukuje, 
aby byla scéna co nejhezčí. Zároveň 
vznikají i  nové loutky – v  minulé 
pohádce to byl obr a v  této „Zača-

rované pohádce“ se vám jistě líbila 
něžná labuť, legrační prasátko, ze-
lená žába nebo pták Ošklivák. Byly 
vyrobené z  kašírovaného papíru 
a moc se povedly. Dřevěné loutky se 
musí znovu obléknout a navázat na 
nitě, aby byly pohyblivé. 

Některé se rády poddají vodi-
čově ruce, ale jiné trochu vzdorují, 
jsou těžké a ty nožičky moc nechtějí 
poslouchat.

No a  teď obsadíme pohádku 
hlasově a  v  té „Začarované“ se to 
opět povedlo. Současně se hlásí vo-
diči loutek a může se zkoušet.

Počátky bývají rozpačité, ale 
po několika opakováních se začíná 
klubat pohádka na svět, nám se za-
číná líbit a doufáme, že se bude líbit 
i dětem. 

Většina z  nás loutkoherců ale 
vůbec pohádku živě neuvidí. Ti, co 

V  sobotu 7. března se v  místní tě-
locvičně zrealizovala výborná my-
šlenka uskutečnit sranda turnaj ve 
volejbale. Sešli se místní i přespolní 
nadšenci, kteří pravidelně navště-
vují hornočermenské sportoviště. 

mluví, sice mohou ze strany trochu 
nahlížet, ale spíš jsou soustředěni 
na text, a  tak toho moc nepochytí. 
A ti nahoře, kteří vodí, vidí všechno 
jen shora a ještě musejí poslouchat 
a  respektovat spoustu připomínek, 
aby loutka nebyla statická, aby stá-
la na zemi a nevznášela se, aby včas 
reagovala apod. 

Pokud nastanou nějaké rychlé 
přeměny, bývá nahoře docela rušno.

Celé je to hotovo, ještě přidat 
hudbu, správné ozvučení, osvícení 
scény, zvukové efekty a diváci mo-
hou přijít.

A víte, co je zajímavé? Pohád-
ka ještě nespatřila světlo světa a ně-
kteří z nás už procházejí nové texty 
a hledají, hledají,….

Tak co to bude příště? 
Eva Petříková

Proti sobě tedy nastoupily týmy 
volejbalistů, horolezců a  fotbalis-
tů. Celý turnaj se nesl v přátelském 
duchu, nechybělo ani občerstvení, 
které bylo pro některé týmy hnacím 
motorem k  ještě lepším výkonům. 

Celá akce byla opravdu vydařená, 
za účastníky děkuji všem pořadate-
lům a doufejme, že se tato záležitost 
stane tradicí.

Adam Jelínek



10|

Ve čtvrtek 19. 2. 2015 zemřela 
paní Jiřina Ježková ve věku 
90 let. Rozloučili jsme se s ní 
26. února 2015 v obřadní síni na 
hřbitově v Lanškrouně.
V sobotu 7. 3. 2015 zemřela paní 
Svatava Marková ve věku 87 
let. Rozloučili jsme se s ní v úz-
kém rodinném kruhu v chrámu 
Páně Českobratrské církve evan-
gelické v Horní Čermné.

, 

 » sadbu zeleniny a květin všeho 
druhu do skleníků a na záhony 

 » květiny do truhlíků - petúnie, 
převislé petúnie, surfínie, 
muškáty aj.

 » květiny na hrob - voskovky, 
lobelky, kapradí aj.

Prac. doba: PO–SO 8.00–19.00
tel.: 465 393 703, 608 508 622

na splatnost poplatků pro rok 2015:
do 31. 3. 2015 poplatek ze psů
do 30. 4. 2015 poplatek za odpady

4.–5. 2015 MUDr. Ježáková Daniela Letohrad, U Dvora 815 465 620 528
6. 4. 2015 MUDr. Jedličková Zuzana Bystřec 182 465 642 990
11.–12. 4. 2015 MUDr. Johnová Marie Letohrad, Šedivská 498 465 622 216
18.–19. 4. 2015 MUDr. Kobzová Zdeňka Lanškroun, 5. Května 2 465 322 897
25.–26. 4. 2015 MDDr. Kopecký Milan Mladkov 133 465 635 441
1. 5. 2015 MUDr. Mareš Miroslav Žamberk, Školská 834 465 613 103
2.–3. 5. 2015 MDDr. Machková Radka Žamberk, Školská 834 465 613 103
8. 5. 2015 MUDr. Milota Karel Lanškroun, Svobody 356 465 322 787
9.–10. 5. 2015 MUDr. Nováková Gabriela Lanškroun, Dukelských hrdinů 615 604 749 331
16.–17. 5. 2015 MDDr. Pavlová Simona Žamberk, nám. Gen. Knopa 837 465 676 822
23.–24. 5. 2015 MUDr. Strnadová Marie Jablonné n/d Orlicí, Na Dílech 622 465 642 765
30.–31. 5. 2015 MUDr. Špička Jan Králíky 414 465 631 154
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Nepomučtí hasiči nespí ani v zimě, 
a  proto dne 28. února uspořádali 
již třetí ročník Pyžamového plesu. 
Účast na tomto netradičním bále se 
každým rokem zvyšuje a  my jsme 
za to hrozně rádi a doufáme, že to 
tak bude i nadále. Většina zúčastně-
ných přišla opravdu v  originálních 
nočních krojích. Barevné overaly, 
starodávné noční košilky i  pyžám-
ka s  dětskými motivy byli na den-
ním pořádku. Opět jsme volili krále 
a v tomto roce netradičně dvě krá-
lovny plesu. Ocenění si zaslouženě 
odnesli za svoji snahu dort, který 
jim doufám moc chutnal. Při ta-
nečních kreacích, které jsme před-
váděli na parketě, na hudbu pana 
Boříka, nám všem v průběhu večera 
vyhládlo, a proto jsme měli připra-
venou večeři v  podobě kuřecího 
řízku s hranolkami. Po večeři padla 
nějaká ta kořalka na dobré tráve-
ní a pařilo se až do ranních hodin. 
Poslední osazenstvo opouštělo KD 
Nepomuky kolem sedmé ranní ho-
diny. Všem, kteří se dostavili, moc 
děkujeme. Doufáme, že se jim u nás 
líbilo a těšíme se na ně, a samozřej-
mě i na všechny ostatní, zase za rok.

Lucie Křivohlávková
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 v 18.00 s účastí místního chrámového sboru
 v 8.45 s ručním zvoněním zvonů 

a s účastí místního chrámového sboru
 v 8.45

Poslední den v dubnu si většina lidí spojí právě s pále-
ním čarodějnic. Kde se ale tento pohanský svátek vzal?
Jedná se o starý zvyk, kdy lidé u zapálených ohňů slaví 
příchod jara. V letech minulých byla noc z 30. dubna 
na 1. května považována za magickou. Lidé věřili, že se 
během této noci čarodějnice slétávají na čarodějnický 
sabat. Dále věřili, že se otvírají jeskyně s poklady. 
Na ochranu před čarodějnicemi se na kopcích zapalo-
valy ohně. Postupně se z těchto ohňů stávalo nám všem 
známé pálení čarodějnic. Zapalovala se košťata a vyha-
zovala se do výšky, jak to děláváme dnes. Popel z těch-
to ohňů měl mít zvláštní moc pro zvýšení úrody, dále 
se přes oheň skákalo kvůli zajištění mládí a plodnosti. 
Podobný svátek se slaví i v různých zemí Evropy – ve 
Skotsku, Irsku, Švédsku, Finsku, Německu, Polsku či na 
Slovensku.
V Horní Čermné se budou pálit čarodějnice 30. dubna 
již na dvou místech – v Nepomukách se o organizaci 
postarají nepomučtí hasiči a v centru obce ti čermenští. 
Na obě akce jste všichni srdečně zváni.

Pavlína Hajzlerová

18. 4. 2015 
pořádá SDH Nepomuky
kulturní dům Nepomuky

18. 4. 2015
pořádá obec Horní Čermná

30. 4. 2015 
pořádá SDH Nepomuky
kulturní dům Nepomuky

30. 4. 2015 
pořádá SDH Horní Čermná

30. 5. 2015 
pořádá SDH Nepomuky
u poldru
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